
Protokół  nr 9/2016 

z XXI sesji Rady Gminy Sośno 

z dnia 24 listopada 2016r. 

 

 

           Sesja odbyła się w Gminnym Domu Kultury w Sośnie. Obrady trwały od 

godz.1000 do 1430. W sesji uczestniczyło 15 radnych; lista obecności stanowi 

załącznik niniejszego protokołu.  

W obradach uczestniczył Wójt Gminy Pan Leszek Stroiński, Sekretarz Gminy 

Pan Piotr Dobrzański i Skarbnik Gminy Pani Elżbieta Romot oraz zaproszony 

do udziału w sesji Starosta Powiatu Sępoleńskiego Pan Jarosław Tadych.  

 

 

     Pod obrady sesji zaproponowany został  następujący porządek obrad: 

1. Otwarcie obrad; 

2. Stwierdzenie quorum; 

3. Wybór sekretarza obrad; 

4. Przyjęcie protokołu z obrad poprzedniej sesji; 

5. Informacje: 

    - o pracy komisji stałych w okresie między sesjami;  

    - informacja o działaniach Wójta Gminy oraz o realizacji interpelacji  

       i wniosków zgłoszonych na poprzedniej sesji. 

6. Zgłaszanie interpelacji przez radnych. 

7. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone podczas obrad. 

8. Informacja Starosty Sępoleńskiego dotycząca planów finansowania w   

    najbliższych latach zadań dotyczących utrzymania dróg powiatowych na  

    terenie gminy Sośno. 

9. Informacja Wójta nt.przygotowania gminy do sezonu zimowego. 

10. Podjęcie uchwał:  

      -w sprawie zmian w budżecie; 

      -w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2016-2026; 

      -w sprawie zatwierdzenia taryfy za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i  

       zbiorowe odprowadzanie ścieków oraz w sprawie ustalenia dopłat do  

       taryfowych grup odbiorców usług; 

      -w sprawie ustalenia stawek jednostkowych dotacji przedmiotowych dla  

        samorządowego zakładu budżetowego; 

      -w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowych na  

        koszenie zieleni dla samorządowego zakładu budżetowego;  

      -w sprawie regulaminu Cmentarza Komunalnego w Sośnie; 

      -w sprawie ustalenia opłat za korzystanie z cmentarza komunalnego; 

      -w sprawie przyjęcia programu współpracy gminy Sośno z organizacjami  

        pozarządowymi na 2017 rok; 

      -w sprawie przekazania skargi do wojewódzkiego sądu administracyjnego; 
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      -w sprawie przekazania skargi do wojewódzkiego sądu administracyjnego. 

11. Wolne wnioski i zapytania. 

12. Odpowiedzi na wnioski i zapytania.  

13. Zakończenie obrad. 

 

Przebieg obrad: 

 

Ad.1. 

Przewodnicząca Rady Gminy Krystyna Wąsik otworzyła i prowadziła  obrady 

sesji. 

  

 

Ad.2. 

Na podstawie listy obecności Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła quorum 

wymagane do odbycia sesji i podejmowania prawomocnych uchwał – obecnych 

jest 15 radnych.   

 

      Pan Wójt zgłosił wniosek o dokonanie zmian w porządku obrad z uwagi na 

potrzebę wprowadzenia pod obrady trzech uchwał; zaznaczył jednocześnie, że 

projekty te były wstępnie omówione podczas posiedzeń Komisji (z wyjątkiem 

Komisji Rolnictwa). 

 

     Radni jednogłośnie wyrazili zgodę na wprowadzenie dodatkowych uchwał 

pod obrady; ustalono jednocześnie, że podczas przerwy w obradach uchwały te 

zostaną dodatkowo omówione z członkami Komisji Rolnictwa. 

 

 

Ad.3. 

Sekretarzem obrad wybrany został radny Stanisław Szyling. 

 

 

Ad.4. 

Jednogłośnie przyjęto protokół z obrad poprzedniej sesji. 

 

 

Ad.5. 

Informacje z pracy w okresie między sesjami złożyli kolejno: 

 

- Przewodnicząca Komisji Finansów, Planowania Budżetu i Spraw Socjalnych – 

radna Joanna Siódmiak-Niemczewska; 

- Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Bezpieczeństwa i Ochrony P.Poż. – radny 

Ryszard Badziński; 
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- Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu – radny Józef 

Opas; 

- Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej - radna Wanda Gackowska.        

 

      Informacje przedstawione przez Przewodniczących Komisji stanowią 

załączniki niniejszego protokołu. 

 

      Następnie Wójt Gminy Pan Leszek Stroiński przedstawił informację o 

podejmowanych działaniach między sesjami.  

      Przedstawioną przez Wójta informację załączono do protokołu. 

 

     Pan Wójt poinformował również, że na dzisiejszą sesję zaproszona została 

pani Anna Zająkała, która uhonorowana została przez Starostę Sępoleńskiego 

tytułem i statuetką Anioła Krajeńskiego.  

Pan Wójt wspólnie z Przewodniczącą Rady Gminy w imieniu samorządu gminy 

Sośno złożyli na ręce p.Zająkała  podziękowania za całokształt jej działań na 

rzecz integracji osób niepełnosprawnych w naszej gminie, wręczyli jej 

jednocześnie skromny upominek.   

    Pani Zająkała zabierając głos i dziękując za wyróżnienie podkreśliła, że w 

kilkuletnich już  działaniach na rzecz osób niepełnosprawnych wspomagało ją 

wiele osób, bez których efekty tej działalności nie byłyby możliwe. Ogólnie 

przedstawiła jednocześnie zakres prowadzonych działań oraz ich adresatów, a 

także pomoc wolontariuszy ze szkolnego Klubu Młodego Wolontariusza jak 

również dorosłych wolontariuszy oraz życzliwych osób różnych instytucji.    

 

 

Ad.6.  

Interpelacje zgłoszone przez radnych: 

-Radny Zbigniew Struwe zgłosił potrzebę poprawienia w kilku miejscach 

chodników ponownie ułożonych przy ocieplanym właśnie budynku szkoły w 

Wąwelnie ponieważ w kilku miejscach zapadły się o kilka centymetrów niektóre 

kostki; poprawienie ich jest niezbędne by woda deszczowa nie podsiąkała pod 

fundamenty budynku. 

-Radna Joanna Siódmiak-Niemczewska zgłosiła, w imieniu rolników z Sitna, 

prośbę o pomoc w wyegzekwowaniu od Spółki Wodnej w Więcborku 

oczyszczenia rowu melioracyjnego znajdującego się na gruntach od Sitna w 

stronę Pęperzyna; część tego rowu należąca do GSW w Sośnie jest oczyszczona 

i woda przepływa, natomiast druga strona należąca do GSW w Więcborku 

wymaga pilnego uporządkowania ponieważ woda zalewa łąki i pola uprawne.  

-Radny Maciej Kozyra zwrócił uwagę, że informacje dotyczące spraw 

planistycznych (wiatraków), przekazywane w obwieszczeniach do mieszkańców 

nadal są mało precyzyjne, pomimo zgłoszonego na sesji czerwcowej wniosku o 

poprawę czytelności informacji kierowanych do mieszkańców. Wniósł o 
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zastosowanie uszczegółowienia informacji dla mieszkańców, aby uniknąć 

niedomówień; należałoby zastosować odpowiednie odnośniki do rzeczywistej 

sytuacji. 

 

 

Ad.7. 

Odpowiadając na złożone interpelacje pan Wójt poinformował, iż 

bezdyskusyjnie, jak najszybciej chodnik przy budynku szkoły w Wąwelnie 

postaramy się poprawić. 

Interpelacja radnej J.Siódmiak-Niemczewskiej skierowana zostanie do Spółki 

Wodnej w Więcborku, która odpowiada za wskazany teren.  

Odnosząc się do uwagi radnego M.Kozyry pan Wójt przyznał, że uwaga jest 

słuszna i na pewno informacje będą sprostowane.  

 

    Głos zajął również Pan Jacek Nowak, pełniący funkcję Prezesa Gminnej 

Spółki Wodnej w Sośnie, który odnosząc się do poruszonego problemu 

czyszczenia rowów melioracyjnych poinformował, że wspomniany przez radną  

przepust (~120m) od zawsze blokował przepływ wody, a z uwagi na to, iż do 

SW w Więcborku nie wpływają żadne składki z gruntów znajdujących się przy 

tym gruncie (grunty te nie są przez nikogo użytkowane); SW Więcbork nie chce 

podejmować tam żadnych działań i ponosić kosztów. Niemniej wnioskowanie w 

tej sprawie byłoby zasadne.  

 

 

      Z uwagi na nieobecność Starosty (spóźnienie) zdecydowano o zmianie 

kolejności poszczególnych punktów porządku obrad – tj. planowane w pkt.8 

wystąpienie Starosty nt.planowanych finansów na drogi, przesunięto do czasu 

jego przybycia. 

 

 

Ad.8. 

Informacja Wójta nt.przygotowania gminy do sezonu zimowego. 

 

    Przewodnicząca Rady Gminy udzieliła głosu Wójtowi Gminy, który 

poinformował m.in., że na terenie gminy Sośno jest 119,5km dróg gminnych 

objętych planem zimowego utrzymania. Zimowym utrzymaniem dróg gminnych 

w zakresie odśnieżania zajmuje się wykonawca, który wyłoniony zostaje w 

przetargu nieograniczonym; do końca br. odśnieżaniem zajmuje się firma 

DRWAL-Grzegorz i Andrzej Belter-Spółka Cywilna.  

Na przełomie listopada i grudnia zostanie ogłoszony przetarg na wykonywanie 

tych usług w 2017r.  
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Poza odśnieżaniem dróg gminnych zapobiega się też skutkom gołoledzi na 

chodnikach i placach poprzez rozmieszczanie tzw.solanki w pojemnikach na 

terenie gminy.  

Pan Wójt przypomniał jednocześnie, że przystępujemy do odśnieżania w czasie 

24 godzin od ustąpienia intensywnych opadów śniegu, dlatego w pewnych 

sytuacjach należy uzbroić się w cierpliwość. 

 

     W dyskusji głos zajęła radna Wanda Gackowska, pytała o koszty poniesione 

na odśnieżanie od stycznia br. oraz o wysokość środków zaplanowanych na 

nadchodzący sezon zimowy. 

 

     Pan Wójt poinformował, że ze względu na wyjątkowe warunki 

atmosferyczne poprzedniego sezonu zimowego wydano jedynie ok.1 tyś.zł na 

odśnieżanie (na terenie Dziedna); planowane w budżecie gminy na ten cel 

środki nie zostały spożytkowane na odśnieżanie, jednak z uwagi na to, że w 

trakcie roku powstawały różnorodne nieprzewidziane zadania (naprawa drogi, 

czy pilny remont), na które brakowało w danym momencie środków, dlatego 

angażowane były wolne środki z odśnieżania. Natomiast wysokość środków, 

które będą niezbędne na kolejny sezon zimowy, będzie znana dopiero po 

rozstrzygnięciu przetargu. Informację o wysokości kosztów utrzymania dróg 

powiatowych przekazać może jedynie szef Zarządu Dróg Powiatowych.   

 

    Po zakończeniu dyskusji Przewodnicząca Rady Gminy zarządziła krótką 

przerwę w obradach w celu omówienia przez Komisję Rolnictwa dodatkowych 

projektów uchwał  wprowadzonych do porządku obrad sesji. 

     

    Po przerwie Przewodniczący Komisji Rolnictwa poinformował, że Komisja 

nie wniosła zastrzeżeń do nowych projektów uchwał. 

 

 

Ad.9.  

Podjęcie uchwał: 

 

      Skarbnik Gminy Pani Elżbieta Romot przedstawiła treść oraz uzasadnienie 

zmian do tegorocznego budżetu gminy. 

- Uchwałę Nr XXI/130/16 w sprawie zmian w tegorocznym budżecie gminy 

przyjęto jednogłośnie, w głosowaniu udział wzięło 15 radnych. 

 

- Uchwałę Nr XXI/131/16 w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie 

Finansowej na lata 2016-2026 przyjęto również jednogłośnie, w głosowaniu 

udział wzięło 15 radnych. 
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       Treść kolejnych uchwał wraz z ich uzasadnieniami przedstawiał Sekretarz 

Gminy Pan Piotr Dobrzański. 

 

- Po przedstawieniu treści uchwały w sprawie zatwierdzenia taryfy za zbiorowe 

zaopatrzenie w wodę i zbiorowe odprowadzanie ścieków oraz w sprawie 

ustalenia dopłat do taryfowych grup odbiorców usług, radni nie zgłosili 

zastrzeżeń. 

    Przewodnicząca Rady Gminy zwróciła uwagę, iż zgodnie z unormowaniami 

zawartymi w Statucie Gminy, uchwały dotyczące stawek opłat przyjmowane są 

w głosowaniu jawnym imiennym.  

    Uchwałę powyższą Nr XXI/132/16 przyjęto jednogłośnie zestawienie 

wyników głosowania imiennego załączono do niniejszego protokołu. 

 

- Uchwałę Nr XXI/133/16  w sprawie ustalenia stawek jednostkowych dotacji 

przedmiotowych dla samorządowego zakładu budżetowego przyjęto 

jednogłośnie, w głosowaniu udział wzięło 15 radnych. 

 

- Uchwałę Nr XXI/134/16  w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji 

przedmiotowych na koszenie zieleni dla samorządowego zakładu budżetowego 

przyjęto jednogłośnie, w głosowaniu udział wzięło 15 radnych. 

 

- Po przedstawieniu treści projektu uchwały w sprawie regulaminu Cmentarza 

Komunalnego w Sośnie Wiceprzewodnicząca RG Mariola Narloch, odnosząc 

się do dyskusji podczas posiedzenia Komisji Finansów,  zgłosiła wniosek 

formalny o ujęcie w § 3 pkt.2 kolejnego (4) ppkt dotyczącego wskazania 

miejsca na cmentarzu na groby murowane. Podkreśliła jednocześnie, że w 

przypadku gdy okaże się po latach, że miejsce to nie jest wykorzystane, a 

miejsca na chowanie zmarłych jest mało, można będzie dokonać zmiany 

zapisów tego regulaminu i przeznaczyć to miejsce na groby zwykłe. 

 

-Radny Mariusz Kuszewski poparł zgłoszony wniosek, uzasadniając iż 

przyjmując w obecnej formie regulamin, na wiele lat zablokowana zostanie 

możliwość stawiania grobowców i grobów murowanych. Wyraził też 

stanowisko, że nie ma potrzeby aby gmina zabezpieczała wcześniej murowane 

miejsca grzebalne; wystarczy wyznaczyć jedynie takie miejsce, aby stworzyć 

jedynie taką możliwość. Tak odbywa się to np.na cmentarzu komunalnym w 

Więcborku. 

 

-Przewodniczący Komisji Oświatowej Józef Opas również poparł 

przedmówców i zwrócił uwagę, że w przedstawionej wcześniej informacji z 

pracy komisji, przedstawił stanowisko Komisji w tej sprawie tj. o wprowadzenie 

zapisu dotyczącego umożliwienia chowania zmarłych w grobach murowanych. 
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-Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Wanda Gackowska wyraziła stanowisko, 

iż ze względu na niewielką ilość gruntu przeznaczonego na cmentarz 

komunalny, zabezpieczanie miejsca na budowanie grobowców i wydatkowanie 

środków na ich wybudowanie  jest niezasadne.  Gdy nadejdzie potrzeba 

zakupienia dodatkowego gruntu na powiększenie cmentarza, będzie wówczas 

możliwość na wyznaczenie miejsca na grobowce. Na dzień dzisiejszy jest to 

zbędny zapis w uchwale.  

 

- Przewodniczący Komisji Rolnictwa Ryszard Badziński nie zgodził się z 

wypowiedzią przedmówczyni i wyraził stanowisko, że nie można mieszkańcom 

zamykać możliwości wyboru sposobu chowania swoich bliskich; argumentacja 

braku miejsca na cmentarzu wydaje się niewłaściwa. Podzielił jednocześnie 

stanowisko radnego Kuszewskiego w tej sprawie – jeśli przez najbliższe lata nie 

będzie takiej potrzeby, można będzie zrezygnować z wyznaczenia miejsca na 

groby murowane. Zamykanie mieszkańcom możliwości wyboru, byłoby 

precedensem.   

 

-Do prowadzonej dyskusji włączył się również Wójt Gminy stwierdzając, iż 

zlecając wykonanie planu urządzenia cmentarza kierowaliśmy się w głównej 

mierze wielkością terenu będącego w dyspozycji; na dzień dzisiejszy mamy 190 

miejsc wolnych, gdybyśmy poszli w kierunku grobowców liczba miejsc zmaleje 

o około 25. Rozważana jest możliwość odkupienia terenu sąsiadującego z 

cmentarzem, jednak jest to temat przyszłościowy. Decyzja o wydzieleniu 

kwatery na grobowce leży w gestii radnych. Przedstawiając projekt, 

przedstawiane były jednocześnie argumentacje w tej sprawie. Cmentarz 

komunalny w Sośnie funkcjonuje już od 1972 rok  i jak do tej pory nikt jeszcze 

nie wyrażał zainteresowania budowaniem grobowca, w związku z czym nie było 

takiej propozycji do planu zagospodarowania. Wydaje się jednocześnie, że 

istotne są tu również zupełnie inne wielkość kosztów (znacznie wyższe). 

 

-Wiceprzewodnicząca RG Mariola Narloch zauważyła, że mimo tego, że do tej 

pory nie było zainteresowania budową grobowców, nie wiemy w którym 

momencie sytuacja ulegnie zmianie, a możliwości już nie będzie; w związku z 

czym nie zamykajmy takiej możliwości, za kilka lat regulamin może ulec 

zmianie.  

 

-Mariusz Kuszewski odnosząc się do wypowiedzi Wójta, wyraził stanowisko, że 

kwestia odpłatności, to sprawa indywidualna każdego zainteresowanego – liczyć 

się musi z wyższymi kosztami pochówku. Miejsce jednak należy zarezerwować, 

dopóki jest ono jeszcze niezajęte.   
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    Zamykając dyskusję Przewodnicząca RG zaproponowała przeprowadzenie 

głosowania proponowanej przez radnych zmiany w regulaminie tj. dopisanie do 

§ 3 pkt.2 pp 4 dotyczącego grobowców murowanych. 

 

     Sekretarz Gminy Pan Piotr Dobrzański zwrócił uwagę, na potrzebę 

dokonania zapisu zgodnego z zapisami prawa tj. o zastosowanie słów: groby 

murowane rodzinne, bo o tę formę chodzi - grób murowany dla dwóch i więcej 

osób. 

 

-Radny Mariusz Kuszewski zwrócił uwagę, że może być przecież grób 

murowany dla jednej osoby. 

 

      Pan Sekretarz podkreślił, że problem wynika z tego, że do tej pory mowa 

była o grobowcach, natomiast grób murowany dla jednej osoby wykonywany 

jest jedynie na głębokości 80cm. Przy tak małej liczbie miejsc na cmentarzu nie 

stać nas chyba na tak małe groby. Mówiliśmy o grobowcach i zgodnie 

przepisami prawa, należałoby przyjąć tu nazwę grób murowany rodzinny (dla 

położenia dwóch lub więcej osób).  

 

      Przewodnicząca RG poddała pod głosowanie zaproponowaną zmianę zapisu 

§ 3 pkt.2 pp 4 o treści: groby murowane rodzinne.  

Radni przyjęli ten zapis większością głosów („za” głosowało 8 radnych, 6 było 

przeciwnych i 1 wstrzymał się od głosu). 

 

     Następnie uzgodniono niewielkie korekty w dalszej treści regulaminu, 

wynikające z wprowadzenia nowego zapisu (w § 7 ust.4, ust.5).   

 

      Radni przyjęli uchwałę Nr XXI/135/16  w sprawie regulaminu Cmentarza 

Komunalnego w Sośnie (z poprawkami) większością głosów (11-za, 3-

wstrzymujących się i 1-przeciwny). 

 

 

   W dalszej części, w związku z wprowadzonymi poprawkami w regulaminie 

cmentarza, Sekretarz Gminy Pan Piotr Dobrzański przedstawił zmianę do 

projektu uchwały dotyczącej opłat za korzystanie z cmentarza komunalnego 

tj.propozycję stawek opłat za udostępnienie miejsca pod groby murowane. 

Sekretarz wyjaśnił jednocześnie, że opłata za groby murowane rodzinne jest 

opłatą jednorazową, nie mówi się tu jednocześnie o cenie jego wymurowania, a 

jedynie o udostępnieniu miejsca. 

 

     Radni jednogłośnie zdecydowali o wprowadzeniu zmiany do projektu 

uchwały. 
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     Po przedstawieniu treści uchwały Nr XXI/136/16  w sprawie ustalenia opłat 

za korzystanie z cmentarza komunalnego, uchwałę powyższą przyjęto 

jednogłośnie w głosowaniu imiennym; zestawienie wyników tego głosowania 

załączono do niniejszego protokołu. 

 

     Na koniec radna Mirosława Wegner wyraziła jeszcze swoje wątpliwości co 

do zasadności dotychczasowego pobierania opłat przy braku regulaminu 

utrzymania cmentarza i zapisie, że nowe opłaty obowiązywać mają dopiero od 

nowego roku. 

 

   Sekretarz Gminy wyjaśnił, że uchwała dotycząca regulaminu cmentarza musi 

być ogłoszona w Dzienniku Urzędowym Województwa Kujawsko-

Pomorskiego, a będzie to możliwe prawdopodobnie w drugiej połowie grudnia, 

tak więc również uchwała dotycząca tych opłat powinna wejść w życie w 

przybliżonym terminie – terminem bezpiecznym więc będzie 1 styczeń 

przyszłego roku. 

 

    Radna poprosiła też o wyjaśnienie –co z opłatami przed 1 stycznia 2017r.; 

zdarzało się bowiem, że w związku z brakiem regulaminu wiele osób nie 

wiedziało jak postępować. 

 

     Pan Sekretarz wyjaśnił, że nadal obowiązuje uchwała wcześniejsza (z marca 

br.) w sprawie tych opłat; za wyjątkiem grobów murowanych opłaty są te same. 

Dotychczasowa uchwała obowiązywać będzie do końca tego roku. 

Na wszystkich cmentarzach, bez względu na ich rodzaj, obowiązują opłaty; 

wszystkie podejmowane uchwały dotyczące opłat były publikowane w sposób 

zwyczajowo przyjęty. Problem zrodzi się wówczas gdy ktoś ma zaległości w ich 

uiszczeniu i próbuje wówczas wymusić stawkę już nieobowiązującą; niestety 

jest to niemożliwe, należy zapłacić stawkę obowiązującą w dniu zapłaty.  

 

     Na tym dyskusję nt.opłat na cmentarzu zakończono. 

  

 

- Uchwałę Nr XXI/137/16  w sprawie przyjęcia programu współpracy gminy 

Sośno z organizacjami pozarządowymi na 2017 rok przyjęto jednogłośnie; w 

głosowaniu udział wzięło 15 radnych. 

 

- Uchwałę Nr XXI/138/16  w sprawie przekazania skargi do wojewódzkiego 

sądu administracyjnego przyjęto jednogłośnie; w głosowaniu udział wzięło 15 

radnych. 
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- Po przedstawieniu treści kolejnej uchwały w sprawie przekazania skargi do 

wojewódzkiego sądu administracyjnego, radny Maciej Kozyra zgłosił wniosek 

formalny o odstąpienie od odczytywania treści jej obszernego uzasadnienia. 

      Wniosek przyjęto jednogłośnie. 

      Przedstawioną uchwałę Nr XXI/139/16 - radni przyjęli jednogłośnie; w 

głosowaniu udział wzięło 15 radnych. 

 

 

Ad.10 

Informacja Starosty Sępoleńskiego dotycząca planów finansowania w 

najbliższych latach zadań dotyczących utrzymania dróg powiatowych na terenie 

gminy Sośno. 

 

      Starosta Sępoleński Pan Jarosław Tadych na wstępie swego wystąpienia 

przeprosił za spóźnienie wynikające z wizyty Wicemarszałka Województwa w 

naszym powiecie. Następnie podkreślił, że potrzeby dróg na terenie naszego 

powiatu są przeogromne, jednakże przede wszystkim z uwagi na program 

naprawczy niemożliwe jest prowadzenie oczekiwanych zadań inwestycyjnych. 

Program naprawczy kończy się w roku przyszłym. W opracowywaniu jest 

strategia dla powiatu, jednakże możliwości pozyskiwania środków 

zewnętrznych jest ograniczona; nie ma pieniędzy na drogi (była możliwość 

pozyskania środków na dojazd do lotnisk lub autostrad); w tej chwili bardziej 

wspierana jest edukacja i pomoc socjalna.  

Plan wydatków na drogi powiatowe wynosi obecnie 2mln 756 tyś.454zł. Wśród 

inwestycyjnych zadań budżetowych Powiatu zaplanowanych na bieżący rok na 

terenie gminy Sośno pozostają jedynie przedsięwzięcia związane z budową 

komunikacyjnych ciągów pieszych, których realizacja od lat oparta jest o 

partnerską współpracę obu samorządów. W zakresie opracowywania 

dokumentacji prowadzone były prace dotyczące budowy chodnika w Rogalinie i 

Sośnie – na zadania te samorząd gminy Sośno przeznaczyło 7.500,-zł. W roku 

bieżącym wykonywano również I etap budowy chodnika w Szynwałdzie 

(ok.90m),  II etap budowy chodnika w Rogalinie (ok.60m) i IV etap budowy 

chodnika w Obodowie (ok.150m). Na zadania te zabezpieczono kwotę 50.000,-

zł z czego 50% stanowiła dotacja celowa z budżetu gminy Sośno. 

W 2017 roku planowane jest wykonywanie robót budowlanych związanych z 

kontynuacją budowy chodnika w Obodowie i Szynwałdzie, rozpoczęciem 

budowy chodnika w Tuszkowie oraz wybudowanie chodnika przy al.Jana Pawła 

II w Sośnie. Zabezpieczenie budżetowe na te zadania opiewać ma na kwotę 

50tyś.zł, z czego 25tyś. gwarantuje samorząd gminy Sośno. 

Pan Starosta poinformował też, że na terenie Powiatu znajduje się 286,759km 

dróg kategorii powiatowej, z tego w gminie Sośno 68,11km, z czego 66,863 km 

posiada nawierzchnię bitumiczną, 0,217km nawierzchnię brukową i 1,03km 

posiadających nawierzchnię gruntową ulepszoną. Na terenie gminy Sośno 
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znajduje się też 1 most (w Olszewce), 3 wiadukty (w Ostrówku, Sośnie i 

Zielonce) oraz 60 przepustów drogowych.  

W ramach bieżącego utrzymania dróg prowadzone jest m.in.zimowe utrzymanie 

– w I kw.br. wydatkowano na ten cel 65.300,-zł,  z czego ok.16tyś.na 

utrzymanie dróg przebiegających przez teren gminy Sośno; prowadzono także 

remonty nawierzchni bitumicznych (13tyś.m²), w tym na terenie gminy Sośno 

3tyś.m², a także za kwotę 12tyś.zł wyremontowano kruszywem odcinek 

0,180km drogi w Dziednie. 

Ponadto prowadzone były, są i będą prace dotyczące: -wycinki i ząbkowania 

zakrzaczeń przydrożnych oraz wykaszania traw i chwastów; -poprawy 

funkcjonowania odwodnienia poprzez ścinanie poboczy gruntowych; -bieżącego 

remontowania wiaduktów drogowych (Zielonka); - wymiana i uzupełnianie 

oznakowania pionowego i poziomego dróg. Na rok przyszły planowany jest 

remont mostu w Zielonce -na drodze w kierunku Sępólna; w związku z tym, że 

tory zostały zdjęte, a Kolej wyraziła zgodę na remont, most ten będzie od dołu 

osypany a szata zewnętrzna będzie odnowiona.  

 

    Na rok przyszły zaplanowane m.in.zostały środki (łącznie 595tyś.zł) na:  

-zakup kruszywa do remontowania nawierzchni dróg (35tyś.), -zakup emulsji 

asfaltowej (85tyś), -zakup mieszanki mineralno-asfaltowej (15tyś), -zakup farb 

do renowacji oznakowania (5tyś.), -zakup znaków drogowych (45tyś.), -zakup 

paliwa do pojazdów i sprzętu (110tyś), -zakup części zamiennych i 

mat.eksploat.do pojazdów i maszyn (30tyś), -zakup materiałów budowlanych 

(50tyś), -zakup usług remontowych (40tyś), -zakup usług sprzętowo-

transportowych (180tyś).  

Pan Starosta mówił również o innych zadaniach realizowanych przez Powiat 

oraz ich potrzebach finansowych m.in. dotyczących domów dziecka. 

 

    Podczas prowadzonej dyskusji radni zwracali uwagę na następujące aspekty: 

-Wiceprzewodnicząca RG Mariola Narloch zwracała uwagę na fakt powstania 

wielu chodników przy drogach, również powiatowych, jednakże stan tych dróg 

w naszym powiecie jest tragiczny w porównaniu z powiatem ościennym np. w 

kierunku Bydgoszczy. Dlaczego drogi nie są naprawiane pewnymi odcinkami 

(np.1-2km)? Od zawsze drogi nasze są jedynie łatane, a teraz ciągle odwołujemy 

się tylko do programu naprawczego; nic z tym się nie robi, ciągle tylko 

mówimy. W powiatach sąsiednich widać dbałość o drogi, a tym samym o ich  

rozwój, a u nas jest tragicznie. Czy jest jakaś szansa aby drogi również w 

naszym powiecie były naprawiane większymi odcinakami i że będzie to 

wreszcie widoczne? 

 

       Pan Starosta odnosząc się do tej wypowiedzi przyznał radnej rację, 

jednocześnie stwierdził, iż powiat Sępoleński jest biednym powiatem; dochody 



 12 1

2

 

niestety skończyły się. Nie można też naszego powiatu porównywać np. z 

powiatem bydgoskim czy nakielskim, bo go nigdy ich nie dościgniemy.  

Pan Starosta omówił pokrótce sytuację dotyczącą planów przekazania szkoły w 

Sypniewie we władanie Ministerstwa Rolnictwa, których celem jest szukanie 

oszczędności. Nie mamy dochodów pozwalających na prowadzenie 

oczekiwanych inwestycji. Wiele jest jednak powiatów niedofinansowanych 

ponieważ subwencje są zbyt małe. Pan Starosta poruszył również kwestię 

finansowania oświaty, wyraził też swoje obawy związane z wprowadzaniem 

reformy edukacji, a także zapowiadanych zmian w zakresie finansowania służby 

zdrowia. 

 

-Radny Zbigniew Struwe pytał – kto i dlaczego doprowadził do budżetu 

naprawczego? czy do zarządu powiatu są powoływane odpowiednie osoby? 

skąd się biorą tak nietrafione inwestycje? po co w naszym powiecie tak 

ogromny szpital, który jest już zadłużony? –za te pieniądze mogło powstać 

wiele nowych dróg. Radny wyraził obawę że mieszkańcy na zakupy będą 

jeździć do Bydgoszczy, a nie do Więcborka, czy Mroczy ponieważ na naszych 

drogach powiatowych niszczymy swoje samochody, a w kierunku Bydgoszczy 

są piękne drogi. Poza tym przed budżetem naprawczym drogi też nie były 

wystarczająco naprawiane. Dotychczasowe łatanie nawierzchni powoduje 

jedynie robienie kolejnych górek na asfalcie. 

 

     Odpowiadając na uwagi radnego, Pan Starosta wyraził zdanie, że nie można 

mówić iż na drogach jest tragicznie - drogi nie są w dobrym stanie, ale do 

tragedii to jeszcze daleko. Dodał też, że powiat nasz jest mały, nie ma dochodów 

własnych, jednakże np. Powiat Bydgoszcz nie ma szpitala. Dziś ponosimy 

koszty wcześniejszych decyzji i dążyć należy aby to wszystko (szpital) działało.  

 

-Przewodniczący Komisji Rolnictwa Ryszard Badziński zgłosił pytanie do 

Starosty – czy w 2017 roku będzie położony dywanik na drodze na odcinku 

Dziedzinek-Dziedno?  

 

     Pan Starosta poinformował, że zadanie to (odcinak 180m) zostało zdjęte z 

planów na przyszły rok; być może w trakcie roku uda się wygospodarować 

jakieś oszczędności, wówczas będzie to zadanie realizowane. Na chwilę obecną  

planowane jest jedynie wyrównanie (równiarką) tej drogi.  

 

- Radny Badziński nie krył swojego oburzenia na tę informację ponieważ jak 

podkreślił, jeszcze do dnia poprzedniego, było zapewnienie realizacji tej drogi 

na wiosnę przyszłego roku. Radny wyraził przekonanie, że jeśli droga ta nie 

zostanie wykonana, nie będzie tam już przejezdności.  
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Radny dopytywał też o sposób remontowania mostu w Sośnie nad byłym 

torowiskiem, poprosił o wyjaśnienie użytego określenia –zasypania 

przejezdności pod mostem. 

 

     Pan Starosta potwierdził, że Kolej, która jest właścicielem tego gruntu i 

wyraziła zgodę na remont oraz zasypanie terenu pod mostem.   

 

-Radny Badziński wyraził zdanie, że jest to niewłaściwa decyzja, ponieważ w 

taki sposób zamyka się możliwość zainwestowania w ten teren w przyszłości np. 

pobudowania ścieżki rowerowej. 

 

-Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Wanda Gackowska nawiązując do 

informacji dotyczącej planu przekazania Ministrowi Rolnictwa szkoły w 

Sypniewie wyraziła zdanie, że Minister tej szkoły nie przejmie z uwagi na to, że 

nie ma przy niej wystarczających gruntów. Natomiast odnośnie szpitala – długi 

powstały przez to, że firma uzyskała zapłatę za pracę, zanim ją zakończyła. 

Radna wyraziła też swoją wątpliwość czy z pozyskiwanych przez powiat 

pieniędzy cokolwiek trafi do naszej gminy. Przypomniała również o złożonym, 

po wybudowaniu chodnika w Obodowie, wniosku w sprawie wyznaczenia 

przejścia dla pieszych, w celu umożliwienia bezpiecznego przechodzenia na 

plac zabaw. Odnosząc się do wykonywanych zadań w zakresie budowy 

chodników, wyraziła uwagę co do jakości wykonywanych prac –w Obodowie 

pozostawiono miejsca przy chodniku bez asfaltu, woda wypłukuje ziemię i 

kamyki, wyrwy powstają coraz większe i niebezpieczne; a wystarczyłoby 

zamontowanie rynienek odprowadzających deszczówkę. Radna poruszyła 

również temat wykaszania poboczy dróg – apelowała o częstsze wykaszanie tj. 

przynajmniej dwa razy w roku. 

 

    Odnosząc się do wypowiedzi radnej, pan Starosta szeroko omówił formę oraz 

zakres pozyskiwania przez samorządy różnorodnych środków zewnętrznych 

oraz możliwości ich wydatkowania. Ponadto zapewnił, że zainteresuje się 

sprawą przejścia dla pieszych w Obodowie; dodał też, że inwestycja 

chodnikowa w Obodowie nie została jeszcze zakończona, jednakże nowa 

nawierzchnia zostanie położona dopiero gdy pozwolą na to środki; natomiast 

położenie rynienki uzależnione jest od tego czy było to w projekcie. Wykaszanie 

poboczy na terenie tut.gminy było realizowane rzetelnie; niezbędne jednak jest 

powiększenie bazy sprzętowej aby zdążyć na czas na wszystkich odcinkach 

dróg. 

 

-Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Mariola Narloch poprosiła o informację – w 

jaki sposób załatwiona została sprawa wnoszona wcześniej przez radnych, a 

dotycząca naprawienia nawierzchni dróg na terenie naszej gminy na skutek 
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transportowania piasku do budowy obwodnicy w Nakle? Pomimo tego, że drogi 

zostały zniszczone, nie były naprawiane. 

 

     Pan Starosta zapewnił, że zainteresuje się  tym tematem.  

 

- Przewodniczący Komisji Rolnictwa Ryszard Badziński poprosił jeszcze o 

informację czy zadanie dotyczące naprawy drogi w Dziedzinku zostało 

przesunięte, czy też zdjęte zupełnie z planów? 

 

     Pan Starosta wyjaśnił, że z projektu budżetu wykreślone zostało to zadanie w 

związku z tym, że byłoby to nowe zadanie, a takiej zgody z RIO nie będzie; 

jednakże jeśli pojawią się wolne środki to zostanie wprowadzone do budżetu na 

2017r. i będziemy realizować. 

 

- Radny Zbigniew Struwe zgłosił pytanie – w którym roku (w przybliżeniu) 

będzie możliwe zrealizowanie zadania dotyczącego drugiej części budowy 

chodnika i dywanika asfaltowego w Wąwelnie, na które sołectwo wykonało 

dokumentację.  

 

     Pan Starosta stwierdził krótko, że byłby nieodpowiedzialny gdyby określił 

jakikolwiek termin; na pewno w najbliższych 2 latach jest niemożliwe 

wykonanie dywanika asfaltowego z uwagi na inne priorytety; łatwiej będzie 

raczej z budową chodnika. 

 

- Radny Mariusz Kuszewski ponowił swoje pytanie do Starosty z roku 

poprzedniego (na które nie otrzymał odpowiedzi) czy starostwo ubiegało się o 

dofinansowanie, o środki, które Lasy Państwowe przekazują corocznie na 

obudowę dróg w gminach i powiatach? 

 

    Pan Starosta środki (2% od wypracowanego przez Lasy dochodu) były to 

znaczące środki w skali kraju. W roku 2014 powiat złożył taki wniosek (o 

tzw.schetynówkę), natomiast w latach 2015, 2016 i 2017 już powiat nie mógł 

złożyć tego wniosku ze względu na program naprawczy. Środki te są coraz 

mniejsze i pomimo złożenia wniosku samorządy Więcbork i Sępólno nie 

załapały się (były na odległych miejscach). Pan Starosta mówił ogólnie o 

wysokich kryteriach tego programu, zasadach finansowania zadań oraz 

niewielkich obecnie możliwościach pozyskiwania tych środków. 

 

- Radna Mirosława Wegner pytała o znaczenie znaku drogowego 

umiejscowionego na przepuście drogowym przy drodze powiatowej z Wąwelna 

w kierunku Sośna, a także w pobliżu krzyża w Jastrzębcu – w jakim celu  

ustawione tam zostały tzw.pachołki? 
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      Pan Starosta stwierdził, że aby odpowiedzieć, musi temat rozpoznać. 

 

- Przewodniczący Komisji Oświatowej Józef Opas wyraził przekonanie, że Pan 

Starosta „weźmie do serca” zgłoszone przez radnych uwagi i zwiększy środki na 

drogi powiatowe, aby wreszcie poprawić zarówno jakość jak i bezpieczeństwo 

na naszych drogach.    

 

- Przewodnicząca Rady Gminy Krystyna Wąsik dziękując Staroście za 

przedstawione radnym wyjaśnienia, zwróciła jeszcze uwagę na konieczność 

poprawienia ul.Leśnej w Sośnie –odcinek między budynkiem Urzędu Gminy i 

Ośrodkiem Zdrowia – pośrodku tego odcinka brakuje części asfaltu, pojazdy 

wjeżdżają na pobocze i chodnik, a tworzące się w zagłębieniu ogromne kałuże 

są dla pieszych koszmarne. Radna podkreśliła, że potrzebna jest tam pilna 

interwencja. 

 

    W podsumowaniu swojego wystąpienia pan Starosta stwierdził, że rozumie 

bolączki radnych tej gminy, jednakże problem dróg dotyka nie tylko gminę 

Sośno. Wyraził też przekonanie, że ważne już będzie jeśli uda się przy obecnych 

realiach finansowych, prawidłowo zadbać o pobocza tych dróg, uda się wykonać 

remont drogi Dziedno-Dziedzinek, naprawić wiadukt w Sośnie, załatać dziury w 

asfaltach a także zrealizować zadania chodnikowe. Podkreślił jednocześnie, że 

przez najbliższe dwa lata na nic więcej nie można liczyć. 

 

    Głos zabrał również Wójt Gminy Leszek Stroiński odnosząc się do 

przedstawionych podczas dyskusji informacji wyraził zdanie, że zasypanie 

terenu pod wiaduktem jest słuszną decyzją. Przypomniał jednocześnie, że 

remontując w tym roku most w Zielonce, PKP jako właściciel terenu pod tym 

mostem, nie wyraziło zgody na zasypanie tego miejsca, proponowano nam 

natomiast wybudowanie tunelu. W związku z tym, zasypanie wydaje się 

skutecznym i dobrym rozwiązaniem.  

Pan Wójt wyraził jednocześnie przekonanie, że od 2018 roku (po ustaniu 

programu naprawczego) sytuacja w naszym powiecie poprawi się na lepsze – 

przede wszystkim ujęte zostaną sprawy drogowe.  Pan Wójt potwierdził 

również, że sytuacja na drogach w zakresie wykaszania i zbierania poboczy, 

uległa znacznej poprawie.  

Odniósł się również do sprawy poruszanej przez radną W.Gackowską 

dot.chodnika w Obodowie stwierdził, iż jest jeszcze potrzeba wykonania 

wjazdów do posesji, w związku z tym rozpoznana będzie mogła być sprawa 

rynien do odprowadzania wody z jezdni, dzięki czemu problem osuwających się 

kamieni zostanie rozwiązany. 

Pan Wójt zwrócił ponadto uwagę, że należy pamiętać by nie łączyć i 

przyrównywać stanu dróg krajowych z drogami powiatowymi. 
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-Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Wanda Gackowska ponownie zwróciła 

uwagę na ogromny problem w naszej gminie dotyczący zaorywania dróg 

gruntowych. Jako przykład znów podała wyrównaną w ubiegłym roku drogę 

wzdłuż torów w Sośnie, co najmniej 5m szerokości – a w tej chwili nie ma już 

po niej śladu – jest zaorana, teraz rzepak tam rośnie. Radna zarzuciła brak 

nadzoru w tej sprawie. Radna nie kryjąc oburzenia, stwierdziła, że nie wolno 

zezwalać na zaorywanie dróg ponieważ koszty zostały tam poniesione; drogi to 

dobro nas wszystkich. Radna zwróciła również uwagę, że droga ta byłaby 

bardzo przydatna w momencie planowanego remontu wiaduktu w Sośnie 

ponieważ mogłyby tam jechać wszystkie lekkie pojazdy (nie przez Zielonkę). 

Podkreślała jednocześnie konieczność surowego karania sprawców tych 

przewinień, nikt nie powinien być ponad prawem. 

 

      Przewodnicząca Rady Gminy zwracając się do Starosty zapewniła go, że w 

roku przyszłym (w listopadzie) ponownie zostanie zaproszony na sesję RG 

wspólnie z Dyrektorem Zarządu Drogowego  i radni oczekiwać będą lepszych 

informacji w zakresie finansów przeznaczanych na drogi powiatowe znajdujące 

się na terenie gminy Sośno. 

 

- Radny Stanisław Paszylk wyraził opinię, że jeśli nadal będą tak wysokie 

koszty budowy dróg, to z pewnością żaden samorząd sobie z tym nie poradzi. 

Dodał też, że w sprawie podorywania dróg brakuje konsekwencji pracownika 

nadzorującego drogi w naszej gminie. 

Radny zgłosił też pytanie do Starosty – kto pełni nadzór nad działalnością domu 

spokojnej starości w Szynwałdzie? 

 

     Odpowiadając na zgłoszone pytanie pan Starosta poinformował, że nadzór 

nad placówkami typu domy spokojnej starości sprawuje Wojewoda.  

Odnosząc się natomiast do wysokości kosztów budowanych i remontowanych 

dróg poinformował, że 1km budowanej w kierunku Tucholi drogi wojewódzkiej 

kosztować miał 6-7mln zł, jednakże postanowiono jednak przeprojektować to 

zadanie w celu wybudowania dłuższego odcinka tej drogi.  

Pan Starosta poinformował ponadto, że podjęte zostały starania aby do 2018 

roku wykonany został remont drogi krajowej Mąkowarsko-Obodowo – jest 

zapewnienie wykonywania remontu tzw.nakładką (tak jak wykonana jest droga 

z Sępólna do Obodowa). 

Zwracając się do Wójta oraz pani Skarbnik, Starosta uczulał jednocześnie 

radnych by mieć świadomość  zawartej przed laty umowy między samorządami 

o współfinansowaniu zadań inwestycyjnych dotyczących dróg powiatowych 

znajdujących się na terenie danej gminy. Odwoływał się również do 

świadomości radnego powiatowego z terenu gminy Sośno, będącego świadkiem 

prowadzonych w ostatnim czasie  dyskusji w Radzie Powiatu nt.inwestowania w 

drogi.    
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     Przewodnicząca Rady Gminy podkreśliła, że po raz pierwszy dowiadujemy 

się o tej sprawie, ale nie wydaje się, by Rada Gminy Sośno wyrażała zgodę na 

takie działanie. 

 

     Głos zajął pan Wójt stwierdzając iż taka sytuacja była „pobożnym 

życzeniem” poprzedniego starosty (T.Cyganka), który chciał wpłynąć na 

samorządy (na seminarium odbywającym się w Runowie) aby dokładały się do 

remontów dróg powiatowych, co spotkało się z oporem samorządowców. 

 

     Pan Starosta sprostował, że dyskusje w tej sprawie odbywały się w trakcie 

trzeciej kadencji (starostą był p.H.Pawlina). 

 

     Przewodnicząca Rady Gminy nie chcąc rozwijać dyskusji w tym temacie, 

zwróciła uwagę, że wkrótce Rada przystępuje do omawiania budżetu gminy na 

przyszły rok i raczej taka decyzja tam się nie pojawi.        

 

     Głos zajęła również Skarbnik Gminy p.Elżbieta Romot zwracając uwagę, że 

gmina Sośno jest najmniejszą gminą w powiecie, zadań mamy bardzo dużo, do 

oświaty dokładamy nie mniej a niżeli powiat; też mogliśmy być w programie 

naprawczym  ponieważ również występowały sytuacje, że dochody bieżące nie 

wystarczały na wydatki bieżące, jednakże dzięki tzw. „zaciśnięciu pasa” w 

latach kolejnych, dziś możemy sięgnąć po środki unijne; mamy jednak duże 

zaległości jeśli chodzi o potrzeby gminy. Nie stać nas jednak na finansowanie 

powiatu. Decyzja będzie jednak należeć do Rady Gminy.  

 

     Pan Starosta przyznał rację p.Skarbnik co do przedstawionej sytuacji, 

zwracał jednak uwagę, że w latach poprzednich powiat również „zaciskał pasa”, 

mimo to nałożony został program naprawczy. 

 

     Przewodnicząca Rady Gminy podkreśliła również, że potrzeby gminy Sośno 

są również ogromne, a możliwości niewielkie; zwróciła również uwagę na fakt 

kiedy to chociażby tworzony był na terenie naszego powiatu Urząd Skarbowy 

czy ZUS – gmina dokładała się, w zamian powiat obiecywano nam udział w 

dochodach, zatrudnienie osób z terenu naszej gminy w tworzonych jednostkach. 

Gmina Sośno jak dotychczas nic nie zyskała na współfinansowaniu zadań 

powiatowych.  

 

    Pan Starosta podsumowując ogólnie stwierdził, że wielokrotnie przypominane 

są różnorodne porozumienia między samorządami, jednakże zasady ekonomi w 

tej chwili przewyższają wszelkie działania. 
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    Pan Wójt przypomniał, że poprzedni starosta (p.Pawlina) zawierał z naszą 

gminą umowę dotyczącą przebudowy układu skrzyżowań w Sośnie (rondo) i z 

tego gmina Sośno wywiązała się; innych porozumień w sprawie remontowania 

dróg powiatowych nie zawieraliśmy z powiatem. Z pewnością nie będziemy 

takich porozumień podpisywać z uwagi na to, że mamy do remontowania 

swoich dróg tyle, że nas na to nie stać.  

  

-Przewodniczący Komisji Rolnictwa Ryszard Badziński zaznaczył, że w czasie 

kiedy jest obecny podczas sesji (ok.6 lat) nigdy nie było powiedziane, aby 

gmina nasza miała partycypować w kosztach remontanta dróg powiatowych. 

 

    Pan Starosta stwierdził, że być może temat nie był wywołany na sesji, 

ponieważ od czasu budowy ronda inwestycje drogowe nie były tu prowadzone.  

 

   Zamykając dyskusję Przewodnicząca Rady Gminy podziękowała Staroście za 

udział w Sesji i zwracając się do Wójta poruszyła problem wielokrotnie 

zgłaszany przez radną Gackowską odnośnie zawężania dróg gruntowych np. 

wzdłuż torowiska w Sośnie - była już mowa, że będzie powołana specjalna 

komisja, która zajmie się tym tematem, jednakże problem już od lat ciągle 

powraca. Koniecznie należy podjęć skuteczne działania w tym kierunku by 

problem został wreszcie załatwiony. 

 

Ad.11 

Wolne wnioski i zapytania. 

-Radny Zbigniew Struwe w sprawie zaorywania dróg wyraził zdanie, że dopóki 

nie zaboli finansowo bezpośrednio sprawców tych działań, nie będzie poprawy; 

przecież wiadomo, kto podorał, czyje grunty znajdują się przy danej drodze, nie 

potrzeba tu policji ani śledczych. Wystarczy wezwać geodetę, a kosztami i 

odbudowaniem drogi obciążyć sprawcę.   

-Przewodniczący Komisji Rolnictwa Ryszard Badziński również stanął na 

stanowisku by kosztami obciążyć tego kto podorał drogę. Najwyższy czas by 

zrobić wznowienie granic i kosztami obciążyć winowajców. 

 

 

Ad.12. 

Wójt Gminy odnosząc się do zgłoszonych wniosków poinformował, że 

powołana komisja była w terenie, na pewnych odcinkach sprawy są już 

wyjaśnione; mamy 300 km dróg gruntowych, droga o której wspomniała pani 

Wanda Gackowska była równana; w ciągu roku nie jesteśmy w stanie załatwić 

wszystkich potrzeb; jedna osoba nie jest w stanie wszystkiego dopilnować. 

Prawdopodobnie należało będzie powrócić do niektórych spraw.  

Pan Wójt zaapelował jednocześnie aby na bieżąco zgłaszane były tego typu 

problemy, aby móc od razu zareagować. 
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Ponadto odnosząc się również do słów Starosty odnośnie partycypacji w 

kosztach utrzymania dróg powiatowych wyraził stanowisko, że poza pewnymi 

dokumentacjami dotyczącymi budowy chodników, nie dokładaliśmy i nie 

będziemy dokładać do remontu jakiejkolwiek drogi powiatowej  - jest to zadanie 

powiatu i musi się z tego wywiązać. Co prawda próbowano wcześniej już takich 

działań, byśmy się na tego typu finansowanie zgodzili, jednakże nigdy nie było 

na to zgody. 

 

     Pan Wójt poinformował ponadto, że w dniu 5 grudnia CKiS w Sępólnie o 

godz.16:30 odbędzie się spotkanie dotyczące wprowadzanej reformy oświaty; 

zainteresowanych tym tematem zaprosił w imieniu przedstawicieli Kuratorium 

Oświaty w Bydgoszczy. 

 

 

Ad.13. 

     Przewodnicząca Rady Gminy poinformowała, że w dniu 11 grudnia od 

godz.15:00 w sali gimnastycznej w Sośnie odbędzie się kiermasz świąteczny; w 

imieniu organizatorów zachęcała do uczestniczenia w nim. 

Poinformowała też, że kolejna sesja odbędzie się 29 grudnia, a jej tematem 

będzie uchwalenie budżetu gminy na 2017 rok. 

  

     W związku  z wyczerpaniem porządku obrad Przewodnicząca Rady Gminy 

zamknęła obrady sesji.   

 

 

 
Sekretarz obrad 

Stanisław Szyling 

                                                                                                       Przewodnicząca Rady Gminy 

                                                                                                                Krystyna Wąsik 

Protokolant 

Jolanta Lapke 


